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I Kretsloppsrådet fanns representanter för fyra 
intressegrupper:
Byggherrar och fastighetsägare, arkitektföretag och tekniska 
konsultföretag, bygg- och installationsföretag samt 
byggmaterialindustrin.

Syfte:
”Att byggsektorn, genom ett frivilligt åtagande, skall uppnå 
ett trovärdigt, effektivt, systematiskt och samordnat 
miljöarbete som leder till ständiga miljöförbättringar. 
Åtagandet bygger på samverkan med myndigheterna, har 
lagstiftningen som bas och fungerar enligt 
marknadsekonomiska principer.”
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Hösten 1997 kallade Naturvårdsverket bygg- och 
fastighetssektorn till möte för att höra hur branschen tänkte
hantera problemet med PCB i befintliga byggnader.

Inom Byggsektorns Kretsloppsråd bildades våren 1998 en 
arbetsgrupp för att samordna byggsektorns arbete med PCB-
frågor. Ett projekt startades för att identifiera och sanera PCB 
i landets byggnader.

Projektet finansierades bl a av byggsektorns organisationer, 
Miljöteknikdelegationen och Kretsloppsmiljarden.
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Syfte

 Kartlägga problemet PCB i byggnader
- Risker
- Mängder
- Metoder för inventering/identifiering, sanering, 

avfallshantering

 Sprida information till fastighetsägare m fl
- om gränsvärden för när åtgärder bör vidtas och 
- om rekommenderad teknik för identifiering, 

sanering och restprodukthantering

8



Saneringen avser de PCB-haltiga material som bedöms 
kunna innebära betydande risk för miljö och hälsa.
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 Utredde i samråd med Naturvårdsverket vilka halter 
PCB som kräver åtgärder

 Samlade in tillgänglig information

 Bred satsning på information i första hand till 
fastighetsägare

 Utarbetade hjälpmedel för inventering och för 
upphandling av sanering

 Utredde kostnader för sanering och avfallshantering 
(kontakt med SAKAB)

 Utredde ev bidrag för sanering (kontakt med 
miljödepartementet)
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Sätrastudien följdes upp 1998 av J&W på uppdrag av 
Byggforskningsrådet. 

Halterna i den nya fogmassan var efter mindre än ett år ca 
1400 mg/kg (0,14 %), d v s nära tre gånger så stort som 
riktvärdet, men …. 

… Halterna i Sätra hade före sanering uppmätts till 9 – 19 % 
PCB per kg fogmassa (Aroclor 1260), d v s i snitt 100 gånger 
mer!
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 En åttasidig broschyr som distribuerades via 
Kretsloppsrådets organisationer till fastighetsägare m fl

 Teknikseminarier och konferenser bl genom Lokala 
Kretsloppsråd

 Utbildning om PCB genom SABO och BFAB

 En handbok för miljöanpassad hantering av PCB 
i byggnader (2002)

 Information genom en webbplats på Internet, 
www.sanerapcb.nu (presenterades i mars 1999)
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I en reviderad utgåva 2000 är bilden på handen utan handske 
borttagen.
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Bilden på saneraren utan skyddskläder och handskar har 
tagits bort i den reviderade versionen av broschyren hösten 
2002.

18



19



Branschorganisationen för fogentreprenörer heter idag 
Svenska Fogbranschens Riksförbund. 
Projektet kallades ”Utveckling och värdering av metoder för 
sanering av PCB-haltiga fogar i byggnader”
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Representanter för PCB-projektet, Naturvårdsverket och 
många fler medverkade i referensgruppen
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Blanketter finns för inventering, sammanställning av 
inventeringsresultat, för åtgärdsprogram, sanering och 
sammanställning efter sanering.

De har senare reviderats av Miljökonsultgruppen
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Hjälpmedlen publicerades på sanerapcb.nu och omfattade 
förslag till Administrativa Föreskrifter för upphandling av 
saneringsentreprenader.
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 Bengt Gustafsson och Gunilla Rex i samråd med 
representanter från Fastighetsägarna och 
SABO.

 Synpunkter från Referensgruppen för AMA Hus och 
Svensk Byggtjänst 

 Uppdatering enl AMA AF 12:
Bengt och Gunilla med synpunkter från Referensgruppen 
för AMA

 SFR är nu förkortning för Svenska Fogbranschens
Riksförbund
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Broschyren togs fram av Fragmenteringsbranschen och 
dåvarande Renhållningsverksföreningen, RVF (idag Avfall 
Sverige) med stöd från Naturvårdsverket.
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Gunilla Rex har bidragit med texter. Den senaste versionen 
är från 2013
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Dokumentationen finns på sanerapcb.nu
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16 mars 2000.

Stockholms Stad i samarbete med Naturvårdsverket, 
Byggsektorns Kretsloppsråd och Fastighetsägareförbundet
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8 maj 2000.

Stockholms Stad i samarbete med Byggsektorns 
Kretsloppsråd och Fastighetsägareförbundet
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1 december 2000.

Arrangerat av LIP-kansliet i Stockholm, PCB-projektet inom 
Byggsektorns Kretsloppsråd och Fastighetsägareförbundet i 
samarbete med Byggherreföreningen, 
Glasbranschföreningen, Svensk Planglasförening och 
Naturvårdsverket.
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2000 – 2001

LIP-kansliet i Stockholm, PCB-projektet inom Byggsektorns 
Kretsloppsråd, Hundskolan i Sollefteå och några 
fastighetsägare som bidragit med egen tid och uppgifter från 
tidigare inventeringar.
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Projektet genomfördes inom FoU-Väst. Gunilla Rex var 
projektledare. SP ansvarade för provtagning, analys och 
utvärdering. SFR höll i studier av rivnings- och 
saneringsmetoder och tog fram en metodanvisning för 
sanering i samband med rivning.

Naturvårdsverket bidrog med synpunkter på återvinning av 
massor för vägunderbyggnad.

Ca 2 cm betong rekommenderade vi då att ta bort i samband 
med rivning för att kunna återanvända resterande betong 
nerkrossad att  t ex lägga under en bollplan.

39



40



41



Förordningen innebar att

 Byggnader och anläggningar uppförda 
1956 – 73 skulle inventeras och saneras avseende PCB i 
golv‐ och fogmassor

 Inventeringen skulle vara klar 30 juni 2008

 Saneringen klar senast 30 juni 2011 eller 30 juni 2013 
beroende på typ av byggnad

 Sanering gällde halter över 500 mg/kg

 Lägre halter saneras i samband med ombyggnad, 
renovering eller rivning
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Förordningen hade ännu inte kommit men 
Miljöförvaltningen ville inte vänta längre med att informera.

Gunilla utformade texten och bidrog med några av bilderna. 
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Gunilla var projektledare. SP ansvarade för mätningar, 
analyser och utvärdering. 
Representanter från Riv- och Saneringsentreprenörerna 
ingick i projektgruppen.
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Flödena mättes för att bedöma vilka krav som skulle ställas 
på dammsugarutrustningen.
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Finns på sanerapcb.nu

47



48



Omfattande bearbetning och många bilder av Bengt och 
Gunilla. 
Samarbete med Efecto Miljökonsult, Fastighetsägarna och 
SABO. 

Layout och tryckning: SABO.
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Resultatet visade också att:

Mer än 80 % av kommunerna hade kartlagt vilka fastigheter 
som berörs och informerat fastighetsägarna

Ca 25 % av de inventerade fastigheterna innehöll PCB 

Undersökningen gjordes genom att en enkät skickades till 
100 kommuner, som följdes upp med telefonsamtal, 67 
svarade. 

Telefonintervjuer med 13 fogentreprenörer i olika delar av landet samt med kansliet 

på SFR (Svenska Fogbranschens Riksförbund) samt med 12 länsstyrelser.
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Dessutom gäller sedan 2010 att

 Fastigheter som sanerats efter 1998 behöver inte saneras 
igen

 Dispens från saneringstiden blir möjlig

 Gräns för farligt avfall förtydligas och sätts vid 50 mg/kg

 Kondensatorer och isolerrutor med  PCB ska märkas upp
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Intervjuer med miljökontor, fastighetsägare, entreprenörer.
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